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Presentació del debats sobre la definició de l’entorn de la 

Nau Bostik 
 

Dia: Dimecres 08 de juny de 2022 

Hora: 18:30 h 

Lloc: Nau Bostik, sala Roman Polankik. C. Ferran Turné, 1-11, 08027 Barcelona 

Persones assistents: 34 

 

Entitats i ciutadans assistents: 

1. Tamara Alves da Silva, Soma Asociación 

2. Pablo Arnau Hernández, Nau Bostik 

3. Xavier Basiana Vers, Sagrerina.com i Nau 

Bostik 

4. Enrique Tomas Cacho, Trèvol SCCL  

5. Daniel Cadilla Falcó, Azimut 360 SCCL 

6. Monica Cano 

7. Agustí Carrillo Ortiz, AVV de La Sagrera 

8. Anna Casanovas Català 

9. Arnau Cristobal Mestres, Drac, Diables i 

Gegants de la Sagrera 

10. Arrate Enes, La Sagrerina 

11. Aureli Gandul, Nau Bostik 

12. Nora Grijalba Mauricio, Associació Cultural Nau 

Bostik 

13. David Guarca, Comissió Festes La Sagrera 

14. Laura Guiteras Blaya, Produccions Maria 

Palomo 

15. Marcos Ibañez, AFA Escola 30 Passos 

16. Antonio Ibañez, AVV La Sagrera 

17. Agustí Kreutzer, Nau Bostik 

18. Xusa Lopez, Comissió Festes La Sagrera 

19. Xavier Martínez Torralbo 

20. Miquel Mendez, veí 

21. Oleguer Mendez, AVV La Sagrera 

22. José Luis Muñoz Diaz, AFA Escola 30 Passos 

23. Joan Pallarès-Personat    

24. Juan Pablo Pérez Losada, PhSinergia SCCL - 

Nau Bostik  

25. Maria Perez Ricard, Torre de Sagrera 

26. Manuel Piñeiro Rodríguez, Trèvol SCCL 

27. Roman Pons Carbonero, Nau Bostik 

28. Blanca Port    

29. Ana María Rodríguez Tenorio 

30. Paula Rosselló Hosta, Nau Bostik 

31. Josep Sabaté i Farreras, Associació Ex-

Treballadors/es de La Hispano Suiza i 

E.N.A.S.A. Pegaso 

32. Jorge Sánchez, Equip Gestió Nau Bostik 

33. Albert Texidor, veí 

34. David Vallverdu Martin, Torre de Sagrera 

35. Àlex Vidal, Cia Gats 

36. Joan Vitòria i Codina, El globus vermell - Nau 

Bostik 

 

En representació municipal: 

1. Lucia Martín, Regidora de Districte 

2. Elvira Juncosa, Consellera Districte 

3. David Cadenas, Conseller Districte 

4. Jordi Gimeno, Conseller Districte 

5. Xavier Cussó, Conseller Districte 

6. Marc Hernandez, Conseller Districte 

7. Laia Grau, Gerent d’Urbanisme. Ajuntament 

de Barcelona 

8. Roger Clot, Àrea d’ecologia, urbanisme i 

mobilitat 

9. Manel Gil, Participació i Comunicació. Ecologia 

Urbana. Ajuntament de Barcelona 

10. Joan Baltà, BCN Sagrera Alta Velocitat 

11. Albert Viladomiu, BCN Sagrera Alta Velocitat 

12. Lluís Domenech, BCN Sagrera Alta Velocitat 

 

Desenvolupament de la sessió: 

 

Lucia Martín, Regidora de Districte, dona la benvinguda, explica el marc del procés 

participatiu dins el qual es desenvolupa la sessió i el seu objectiu. Destaca que la Nau Bostik és 

actualment un edifici de referència dins del barri, per la seva activitat cultural, comunitària i 

per ser un pol d'economia social i solidària. Així mateix, agraeix la participació de les persones 

participants. 

 

Laia Grau, Gerent d’Urbanisme, pren la paraula i explica el marc del planejament urbà dins 
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del qual es posa a debat les intervencions a l'entorn de la Nau Bostik. Es projecta una 

presentació i s'explica l'emplaçament de la Nau Bostik dins de l'àmbit de La Sagrera, la seva 

història, els estudis previs vinculats al seu estudi estructural i aixecament planimètric. 

 

També s’expliquen les actuacions previstes pel planejament vigent, dins dels PAU.1 i PAU.2. 

Així també, que el planejament vigent preveu l'enderroc de la Nau Bostik i la qualificació del 

sòl com a: zona verda, habitatges i equipament. Es puntualitza que aquest planejament no 

incorpora cap criteri de protecció patrimonial per al conjunt de naus. En aquest sentit, tenint 

en compte la proposta municipal de mantenir la Nau Bostik com a equipament cultural / social, 

s’expliquen algunes alternatives de modificació del planejament, que traspassen l’edificabilitat 

a altres àmbits del PAU.2. Es destaca que les alternatives presentades són un punt de partida 

per a continuar el debat ciutadà a les sessions deliberatives del 16 i 29 de juny. 

 

Manel Gil, de la Direcció de Participació i Comunicació d’Ecologia Urbana, pren la paraula i 

explica els continguts del debat ciutadà. Es projecta una presentació on es mostra la finalitat, 

les fases previstes, la previsió de calendari i els agents a mobilitzar. S’explica que l’objectiu és 

generar un debat ciutadà per tal de copsar el posicionament de la ciutadania, respecte a la 

proposta de mantenir la Nau Bostik com a equipament, i debatre alternatives de redistribució 

dels usos previstos pel planejament vigent (zona verda, habitatges i equipament), en cas es 

mantingui. Es pot accedir a la presentació a través d’aquest enllaç: https://ajbcn-decidim-

barcelona.s3.amazonaws.com/decidim-

barcelona/uploads/decidim/attachment/file/14442/bostik_sessions_participaci%C3%B3_v4__p

lanejament%2Bparticipaci%C3%B3_.pdf 

 

 

A continuació, s’obre el primer torn de paraula per a les persones assistents que hi vulguin 

intervenir: 

 

Marcos Ibañez, de l’AFA Escola 30 Passos, comparteix la seva preocupació respecte als nous 

límits que tindrà l’Escola 30 Passos. Destaca com a principal neguit, que els nous límits no 

tinguin en compte que serà un Institut-Escola. També, comenta que l’amiant de les teulades 

de la Nau Bostik és un element cancerigen i il·legal, per la qual cosa s’ha de treure, així també, 

que és possible que el subsol estigui contaminant, per la qual cosa s’ha de fer unes cates al 

subsol dels antics dipòsits i magatzems.  

 

Oleguer Méndez, de l’AVV Sagrera, respecte a l’amiant de la Nau Bostik, comenta que 

l’Ajuntament està al corrent del que implica, per això no incideix en el tema. Per altre costat, 

exposa  

que el Pla d’Equipaments recull les mancances del barri respecte als equipaments. En aquesta 

línia, pregunta si la modificació del planejament vigent preveu situar alguns dels equipaments 

detectats pel Pla d’Equipaments, dins del PAU.2. Respecte a l’edificabilitat, comenta que ja s’havia 

pactat una edificabilitat per aquest àmbit, per la qual cosa exposa el seu desacord amb la proposta 

de traspassar l’edificabilitat. Finalment, destaca positivament el rol de la Nau Bostik dins del barri i 

comenta que el seu manteniment no hauria d’estar condicionat amb el traspàs de l’edificabilitat i 

les zones verdes, considera que s’hauria de repensar una proposta millor. 

 

Daniel Cadilla, de l’Azimut 360 SCCL, demana aclarir si la proposta preveu que el carrer Ferran 

https://ajbcn-decidim-barcelona.s3.amazonaws.com/decidim-barcelona/uploads/decidim/attachment/file/14442/bostik_sessions_participaci%C3%B3_v4__planejament%2Bparticipaci%C3%B3_.pdf
https://ajbcn-decidim-barcelona.s3.amazonaws.com/decidim-barcelona/uploads/decidim/attachment/file/14442/bostik_sessions_participaci%C3%B3_v4__planejament%2Bparticipaci%C3%B3_.pdf
https://ajbcn-decidim-barcelona.s3.amazonaws.com/decidim-barcelona/uploads/decidim/attachment/file/14442/bostik_sessions_participaci%C3%B3_v4__planejament%2Bparticipaci%C3%B3_.pdf
https://ajbcn-decidim-barcelona.s3.amazonaws.com/decidim-barcelona/uploads/decidim/attachment/file/14442/bostik_sessions_participaci%C3%B3_v4__planejament%2Bparticipaci%C3%B3_.pdf


3 

 

Turné quedaria tallat o obert fins al parc La Sagrera. Respecte a la possibilitat d’enderrocar la nau 

KM-14, pregunta si es possible desplaçar la nau, per a ampliar el carrer Pont del Treball. Per altre 

costat, pregunta si l’habitatge que es preveu crear serà de protecció oficial. Respecte a la 

titularitat, pregunta si actualment és “La Llave de Oro”. Finalment, respecte a la proposta 

municipal, pregunta si hi ha una decisió política prèvia de mantenir l’edificabilitat, i en cas sigui 

que si, pregunta els motius. 

 

Jorge Sánchez, de l’Equip Gestió Nau Bostik, comenta que una de les cooperatives que forma 

part de la Nau Bostik, està especialitzada en sostres energèticament sostenibles, llavors, li 

interessa desenvolupar l’estudi de l’estat del sostre i del subsol. Complementàriament, demana 

empatitzar amb l’ús que li dona la comunitat educativa de l’Escola 30 Passos, a la Nau Bostik.  

 

Joan Vitòria, del Globus Vermell - Nau Bostik, reflexiona sobre la relació que hi ha entre els 

espais exteriors i interiors de la Nau Bostik i la seva importància per a acollir les activitats 

diàries. Puntualitza que la Nau Bostik no és un edifici, sinó un recinte, és a dir, és un edifici 

amb espais interiors que possibiliten les activitats quotidianes, tal com succeeix a Fabra i 

Coats, Can Batlló, entre altres. Destaca que els espais exteriors de les naus, complementen la 

vida dels espais interiors, per la qual cosa, pregunta com s'està abordant aquesta relació dins 

de la proposta municipal. 

 

Agustí Carrillo, de l’AVV de La Sagrera, comenta que li hagués agradat que les alternatives 

exposades s'haguessin presentat a la Sessió de formació de la comissió de seguiment (25/05/2022) 

i desitja que el debat ciutadà arribi a un bon consens. Per altre costat, demana informació 

respecte al calendari d’aquesta actuació, tenint en compte les eleccions municipals vinents. 

Pregunta, si les persones assistents, sobretot les persones grans, podran gaudir dels beneficis de la 

transformació. 

 

 

Lucia Martín, Regidora de Districte, per a donar resposta a les qüestions plantejades, 

comenta el següent: 

 

 L’objectiu del debat ciutadà és saber quins són els criteris a tenir en compte durant la 

modificació del planejament vigent, per tal d’estudiar-los i analitzar com es pot donar 

resposta des de l’Ajuntament. 

 Es destaca la reflexió compartida per Joan Vitòria, respecte al vincle entre els espais 

interiors i exteriors de la Nau Bostik. 
 

Laia Grau, Gerent d’Urbanisme, per a complementar les respostes, comenta el següent: 

 

 Es considera important presentar algunes alternatives, per tal de visualitzar el que 

implica la proposta, i donar peu redibuixar-la amb la ciutadania.  

 Es puntualitza que la temporalitat està garantida, perquè es compta amb un pla aprovat 

el 2020 per a definir la volumetria de l’àmbit, que recull les necessitats de l’Escola 30 

Passos. Tot i així, hi ha la possibilitat de revisar-la. 

 Respecte a la descontaminació del subsol, es puntualitza que és un requeriment certificar 

que el sol està descontaminat. 

 La proposta manté tots els equipaments i les zones verds previstes. 
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 Respecte a la proposta, es puntualitza que és una decisió tècnica i política. Tenint en 
compte que tot el sostre que no es materialitzi, s’ha de comprar, l’Ajuntament no veu la 
necessitat de comprar aquest sostre. 

 Es preveu que el carrer Ferran Turné tingui continuïtat cap al Parc La Sagrera. 

 Es destaca que la reflexió sobre la relació entre els espais exteriors i interiors de les naus és 
un tema adient, que forma part del debat ciutadà. 

 Pel que fa al calendari, s’explica que el primer pas és modificar el planejament, després es 
catalogarà, per posteriorment, desenvolupar el projecte arquitectònic. Es recorda que el 
present debat ciutadà s’enfoca en la modificació del planejament. 

 Pel que fa al carrer Clara Zetkin, si es mantingués la nau KM-14, la vorera quedaria molt 
estreta, el carrer no tindria secció suficient, llavors la nau quedaria afectada. 

 Pel que fa a l’habitatge dotacional, aquest està previst fora de l’àmbit de la Nau Bostik. Si es 
fa dins de la Nau Bostik, aquesta no es podria preservar. 

 Pel que fa als límits de l’Escola 30 Passos, s’aclareix que actualment ja s’està treballant sobre 
una proposta que preveu menys superfície de pati. Durant el mentrestant, no es 
perjudicarien les activitats de l’escola. 

 Pel que fa als equipaments, s’aclareix que el fet que la Nau Bostik sigui un equipament, no 
treu els equipaments previstos.  

 

 

A continuació, s’obre el segon torn de paraula per a les persones assistents que hi vulguin 

intervenir: 

 

Marcos Ibañez, de l'AFA Escola 30 Passos, comparteix la seva inquietud respecte al 

"mentrestant" de la modificació del planejament. També, demana donar prioritat als efectes 

sanitaris de la Nau Bostik, vinculats a l'amiant i la contaminació del subsol. 

 

Joan Vitòria, del Globus Vermell - Nau Bostik, comenta que el C. Pont de Treball- C. Clara 

Zetkin és un carrer provisional i amb voreres estretes perquè compta amb 3 carrils d'ús 

vehicular. Tenint en compte que el trànsit vehicular es reduirà, considera que no caldria 

mantenir els 3 carrils d'ús vehicular i en conseqüència, enderrocar la nau KM-14 per afectar 

l'alineament viari. 

 

Pablo Arnau, de l'Equip Gestió Nau Bostik, puntualitza que la Nau Bostik no és l'únic edifici 

amb amiant a La Sagrera. Per altre costat, destaca que la Nau Bostik desenvolupa activitats 

dirigides al barri i a la ciutat. També, comenta que al barri hi ha moltes entitats que poden 

sumar al debat ciutadà en marxa. 

 

Oleguer Méndez, de l’AVV Sagrera, per a complementar la seva aportació anterior, explica 

que el Pla d’Equipaments preveia crear 7 escoles bressol, de les quals s’han desenvolupat 3; a 

més, preveia crear 1 residència i 1 sociosanitari on actualment s’ha desenvolupat un edifici 

d’apartaments per a estudiants. En aquest sentit, pregunta si es preveu reubicar alguns dels 

equipaments restants dins de l’àmbit. Finalment, pel que fa a l’amiant, puntualitza que en el 

marc de l’erradicació de l’amiant previst cap a l’any 2023, des de l’AVV Sagrera es demanarà 

que es tregui.  

 

Manuel Piñeiro, de Trèvol SCCL, comparteix la seva preocupació respecte a les 

conseqüències de la redefinició dels entorns de la Nau Bostik. Destaca els esforços que porta 
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crear vida comunitària, participar en l'AFA Escola 30 Passos i desenvolupar l'economia social i 

solidària. En aquest sentit, considera important preservar el món associatiu i permetre que la 

Nau Bostik continuï sumant a la vida comunitària del barri. 

 

José Luis Muñoz, de l’AFA Escola 30 Passos, demana valorar la possibilitat que la propietat 

(La Llave de Oro) assumeixi els costos de descontaminació del subsol i altres. Per altre costat, 

comenta que l'Escola 30 Passos es considera part d'un ecosistema de barri, per la qual cosa no 

vol ser un impediment per a conservar la Nau Bostik. Respecte a l'espai triangular -situat entre 

l'Escola 30 Passos i la Nau Bostik- qualificat de zona verda pel planejament vigent, comenta 

que es preveu plantejar que s'incorpori a l'Escola 30 Passos. Així mateix, comenta que el fet de 

tenir espais dedicats al trànsit vehicular a prop a l'escola, afecta l'aprenentatge dels nens i 

nenes, per la qual cosa, valoren positivament la proposta de crear un corredor verd que 

connecti el C. Kobe amb el C. Berenguer de Palou, perquè pot aportar beneficis a les 

dinàmiques de l'escola. 
 

Anna Casanovas, resident de la Nau Bostik, considera que s’hauria de reflexionar sobre la 

proposta de treure la nau KM-14. Comenta que actualment les parets d’aquesta nau s’utilitzen 

per a desenvolupar tallers de muralisme i expressió artística. A més, destaca que aquest és un 

espai d’acollida per a les famílies, per la qual cosa les persones usuàries la consideren una 

“terrassa” i a la Nau Bostik com a una casa.  

 

 

Laia Grau, Gerent d’Urbanisme, per a donar resposta a les qüestions plantejades, comenta el 

següent: 

 

 Es puntualitza que els estudis de l’estat del subsol són part de les activitats previstes a l’hora 
de fer una intervenció urbana. 

 

 

Manel Gil, del Departament de Participació d’Ecologia Urbana, puntualitza que els 

posicionaments compartits es continuaran debatent a les sessions deliberatives, per la qual 

cosa convida a participar en la sessió programada pel 16 de juny, i fa la cloenda de la sessió. 

 


